
Preasfintite Părinte Episcop Siluan al Episcopiei Ortodoxe 

Române a Italiei,  

 
 Suntem persoane simple care vrem să ne întâlnim cu Dumnezeu acolo unde se naste 

simtământul iubirii fată de semeni si unde, dragostea apare ca o calitate esențială a slujirii 

sacerdotale. Misiunea preoțească implică slujire responsabilă si cei uniti cu Domnul prin 

legământ de slujire, sunt datori să se asocieze cu El în marea si grandioasa lucrare de 

salvare a sufletelor.  

 O parte din enoriasii Parohiei Ortodoxe Române din Ancona, nemultumiti de 

nerespectarea programului liturgic şi de modul de propovăduire al Evangheliei, au  încercat 

un dialog cu preotul Ionel Barbărasă, dar problemele semnalate nu au fost privite ca 

modalitate de îmbunătățire situațională, ci au provocat o reactie neasteptată. Credinciosii 

doreau o pastoratie autentică care să-i ducă spre mântuire si vroiau o atmosferă de 

rugăciune în biserică. Dorinta lor era ca slujba să înceapă la ora stabilită si mesajul 

Evangheliei să fie transmis printr-o predică focalizată pe un discurs ziditor, cu un limbaj 

adecvat care să nu cuprindă insinuări ofensive care distrug onoarea și reputația 

persoanelor. Părintele Ionel nu a vrut să vadă realitatea si a început a eticheta lumea cu 

expresii neortodoxe, a dat canoane pentru a impune oamenilor de a nu vorbi între ei, s-a 

pornit a insulta, a îndepărta si a scoate credinciosii din biserică. Foarte grav este faptul că, 

după ce insulta si scoatea oamenii din locasul lui Dumnezeu, astepta scuze si se justifica 

spunând că, a făcut apel la autoritatea lui, care de fapt este Duhul Sfânt. Oamenii 

dezamăgiti, au cerut iertare preotului si s-au dat deoparte, pentru a nu alimenta supărarea, 

lupta inutilă, dezbinarea si cearta în biserică. Multe persoanele s-au îndreptat spre alte 

biserici, chiar departe de casă, unde simt puterea Duhului Sfânt si lucrarea puternică a 

faptelor bune care strălucesc şi se transformă în lumină.  

 Părintele Ionel a sustinut că, Preasfinția Voastră ati avertizat un preot cu privire la lupii 

care au făcut rău la Ancona, ca să nu-i primească la duhovnicie, să nu meargă la ei acasă 

si să-i pună la penitentă. Tot dânsul, a acuzat oamenii de un complot care exista doar în 

imaginatia lui, a calomniat pe nedrept, si-a permis să spună că, sunt persoane care doresc 

capul lui pe tavă si moartea familiei sale. Demnitatea și înălțimea misiunii preoțești nu 

permit afirmatia acestor lucruri absurde. Când preotul nu dă importanta necesară slujbei 

divine, nu are nici tăria sufletească necesară în predicarea Cuvântului lui Dumnezeu. 

Probabil, plecarea de la biserica din Ancona a mai multor persoane în acelasi timp, a fost 

percepută ca pierdere a controlului asupra credinciosilor care nu mai ascultau de duhovnic 

si l-a indus să-si imagineze o uneltire împotriva lui. Ne pare rău si cerem iertare, poate nu 

am avut capacitatea de a ne face întelesi. Oamenii au plecat în grup pentru că, au văzut 

atitudinea nerespectuoasă și reacția necorespunzătoare a unui slujitor a lui Dumnezeu, în 

fata adevărului. Părintele Ionel, îi acuză de neascultare pe enoriasii care au plecat din 
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parohia sa, foloseste cuvinte jignitoare la adresa lor, dar insultă si preotii care-i primesc în 

biserici, trasformând astfel, oamenii de bună credintă, în persoane reprobabile.  

 Cât timp ne-a criticat doar pe noi, am tăcut, dar ne-am rugat ca Dumnezeu să-i dea 

întelepciune, discernământ duhovnicesc si gând bun. Când unda de răutate a ajuns să 

atingă preotii care ne primesc la slujbe si se roagă pentru noi, am decis să cerem ajutor 

pentru că, directia de propagare a undei, loveste în BISERICĂ.   

 Părintele Ionel trebuie să îsi înfrâneze iubirea de stăpânire si să înteleagă că, adevăratul 

păstor ortodox lucrează cu autoritatea lui Hristos si Duhul lui Dumnezeu, nu îl lipseste pe 

om de libertate. Cugetarea lumească ne însală si încet-încet ne stăpâneste, avem nevoie 

de ajutor pentru a nu ne rătăci, dar nimeni nu vrea un duhovnic care nu întelege că, 

ascultarea nu înseamnă sclavie. Cei care acum suntem acuzati de neascultare, suntem cei 

care am oprit alte cercetări asupra părintelui de la Ancona, speram într-o rezolvare la 

nivelul parohiei, dar nu am reusit să rezolvăm nimic la nivel local. Preotul Ionel cunoaste 

adevărul, ar trebui să-si recunoască limitele si greselile, să se curete, să se înteleptească, 

să învete să-i asculte si pe altii si apoi, va putea să salveze sufletului său si sufletele celor 

pe care îi păstoreste, va putea să lumineze, să vorbească si să sfătuiască cu pricepere.    

 Nu dorim să facem rău nimănui! Credem că, preotul Ionel trebuie ajutat să-si schimbe 

comportamentul care nu este potrivit cu misiunea sa; trebuie sprijinit ca să constientizeze 

că, fără cunoaşterea de sine, gândurile se află în rătăcire; trebuie îndrumat să slujească cu 

responsabilitate si cu dăruire; trebuie ajutat să înteleagă că, suntem toti copii ai lui 

Dumnezeu si merităm să fim tratati cu respect, cu dragoste si cu bunătate. A sudiat mult 

pentru îndeplinirea datoriilor sale, pentru a fi un slujitor bun, un învăţător, un conducător 

al turmei sale si ar fi păcat să nu îndrepte grija sa spre curătirea duhovnicească si spre 

frumusetea lăuntrică. Poate adăpa cu apa cea vie a harului Sfintei Scripturi, dar cu 

întelepciune si cu puterea transformatoare a iubirii. Iertarea trebuie să fie un aspect 

eliberator al învăţăturii creştin ortodoxe. Trebuie îndrumat si ajutat, ca prin vrednicia și 

noblețea misiunii sale, să înteleagă că, trebuie să fie un cinstit judecător, sfătuitor, 

mângâietor, ocrotitor si că, premisa iubirii creştine faţă de aproapele este bazată pe stima 

faţă de celălalt, pe recunoaşterea demnităţii pe care fiecare o are ca om de la Dumnezeu 

şi în fata lui Dumnezeu.  Problema nu este între noi si preot, ci între noi si Dumnezeu. Fără 

un reper, ne pierdem si nu ne mai putem ridica la înăltimea de a vedea coerenta si unitatea 

lumii si a lucrurilor, nu mai percepem finalitatea imprimată lumii de Creator. Esenţa 

preoţiei stă în iubirea de Dumnezeu şi de semeni, stă în zelul apostolic de dăruire, stă în 

nevoile spirituale şi duhovniceşti ale credincioşilor încredinţaţi spre păstorire. 

 În inimă stă toată valoarea fiintei omenesti. Dumnezeu să ne ajute să putem păstra 

nobletea sufletului!    
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